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sunt mereu instructive şi plăcute. Apropo, ştii ce spune ea că este un artist 
adevărat? "E vocea şi făclia adevărului". " Vizionar, vraci . . .  " Ţie, Sandu Colpacci, Îţi 
mulţumesc pentru această lungă convorbire şi Îţi urez noroc, succes, sănătate! 

AI.C. : I n  fond, vorba lu i  Cehov: n-am făcut n imic, am băut cafea (nu ceai ! )  şi 
am stat de vorbă, nu? 

Virginia ITTA MARCU: 

E� PDP 
(din volumul în pregătire, 

Teatrul din interior. Teatrul din culise) 

Ruxandra Anton: Doamnă Virginia ltta Marcu, atunci când "eliberaţi" un 
personaj dintr-un text dramatic, aşteptaţi un impuls afectiv sau raţional cu personajul? 

Virginia ltta Marcu: Ambele;  şi logic îl construieşti şi afectiv. 
R.A.: Constantin Paraschivescu a scris despre dumneavoastră o carte, 

Patima despre teatru sau Virgin ia ltta Marcu . Câtă dreptate are! Chiar şi dintr-un 
singur spectacol se vede că sunteţi o actriţă care, Într-adevăr, este Împătimită de 
teatru şi care intră Într-un personaj până la ultima fibră. Spuneţi-mi, se poate 
descrie drumul dumneavoastră de la text la personaj? 

V.I .M.:  Nu, aşa ceva nu se poate descrie. Acest drum se petrece în luni de zile, 
în fiecare clipă, şi ar trebui să vă spun viaţa mea de fiecare zi , pentru că un personaj 
se constru ieşte şi când citeşti textul în teatru şi când îl conturezi acasă, în gândurile 
tale, în căutări le tale. Un personaj se construieşte tot timpul .  Când faci cu totul altceva 
sau citeşti ceva fără nici o legătură cu personajul tău, vine un gând, vine un sunet care 
îţi aduce ceea ce căutai. Deci , nu poţi să spui :  "u ite aşa îmi construiesc personaju l !". 
Mai mult: sunt personaje pe care le construieşti cu partea afectivă dominantă şi altele 
la care ajungi mai mult prin logică, dar întotdeauna existând ambele. De ce? Pentru 
că o piesă de teatru este gândul unui regizor, iar tu ca actor trebuie să serveşti piesa, 
deci textul ,  şi gândul regizoral . Trebuie să mergi pe gând, piesa este stare şi gând. 
Starea şi gândul se construiesc cu ce există în tine, plus gândul regizoral. 

R.A.: Sunt multi actori, mai ales dintre cei tineri, care folosesc numai 
ambalajul regizoral. Nu Întâmplător v-am Întrebat. Am vrut să ajung la adevărul 
care sustine realitătile unui actor. 

V.I .M. :  Dacă mi s-ar întâmpla vreodată să joc un personaj doar în ambalaju l  
regizoral ,  atunci s igur  va fi un eşec a l  meu.  Trebuie să mergi la profunzimi le  unu i  
personaj : chiar şi comedia cea mai  spumoasă are adâncimile e i ,  gânduri le ei  care 
trebuie rel iefate. Comedia cea mai adevărată este o mare tragedie pentru 
personaje şj doar prin dăru irea jocu lu i  iese comicul .  

R.A. : In anul 2000, În cadrul galei UNITER, aţi luat Premiul pentru cea mai 
bună actriţă - pentru rolurile Martha din Cui i-e frică de Virginia Wolf şi Elena 
Sergheevna din Şantaj . Ce alte premii importante v-au Încununat cariera ? 

V.I .M. :  O, am atât de multe premii că nici nu pot să vi le spun. Chiar sunt 
multe: în 1 981  am luat Premiul ATM pentru Matca de Marin Sorescu , am luat 
premiu pentru Filumena Marturano, din piesa cu acelaşi titlu ,  la festivalul nostru , 



am luat premiu pentru Moartea unui comis-voiajor . . .  am luat premi i  destule, chiar nu 
ştiu să vi le şi spun pe toate, dar nu astea sunt importante. Ele sunt stimulente în 
viaţa unui actor, sunt o bucurie, pentru că înseamnă o recunoaştere, dar important 
este să-ţi faci meseria cu cinste, ăsta-i cel mai important lucru, vă rog să mă credeţi . 

Şi dacă sunt trei spectatori şi dacă sunt două mi i  de spectatori , să joci cu 
cinste, asta-i cel mai important. Meseria asta nu este o simplă meserie, este o 
creaţie, este un lucru aparte şi dacă o faci cum trebuie este minunat. 

R.A.: S-o faci cu adevăr. 
V.I .M. :  Da, cu adevăr, mai ales la piese care se joacă alături de spectator, cum 

se întîmplă în Angajare de clovn - spectator pe care nu-l poţi minţi ,  nu poţi trişa cu 
tehnica. Sigur că tehnica face parte din meseria de actor, dar acolo trebuie să fie 
adevăr, spectatorul să te creadă şi să simtă ceea ce simţi tu , altfel nu este ce trebuie. 

R.A.: Vi s-a ÎntÎmplat vreodată să nu puteţi intra Într-un personaj? 
V.I .M. :  Nu cred că am avut vreo situaţie de genul acesta, poate că au fost 

personaje pe care nu am reuşit eu să le fac aşa cum mi-aş fi dorit, să real izez 
pl inătatea personaju lu i ,  dar important nu este ce credem noi ,  actorii , important 
este ce se vede şi în afară, ce transmiţi spectatorului  care este cerberul actulu i  tău .  

R.A. : Dar cred că, În cele mai multe cazuri, ştiţi când aţi realizat un rol. 
V.I .M. :  Ştiu când mi-a plăcut extraordinar un rol şi atunci cred că simt acea 

pl inătate a personaju lu i .  
R.A. :  Credeţi că la personajul pe care /-aţi jucat dumneavoastră În Angajare 

de clovn de Vişniec, În care v-am văzut de curând mai contează identitatea lui 
biologică sau important este doar faptul că el Întruchipează o idee ? 

V.I .M. :  El poate fi şi femeie şi bărbat, e Pepino, e un clovn, e un simbol . El are 
o identitate spirituală, are o viaţă, are o biografie, aşa porneşti la constru i rea lu i ,  
dar el devine un simbol. 

R.A. : Aţi mai jucat roluri În travesti: Părintele Lorenzo din Blestemul lui 
Mercuţio, În regia aceluiaşi Claudiu Goga . . .  

V.I .M. :  A m  jucat ş i  Pandarus în Troilus şi Cresida, a fost pr imul meu travesti .  
Aşa a văzut Mircea Marin personaju l ,  un soi de eunuc care cântă cu voce de cap 
- deci , era un travesti ciudat într-o lume ciudată. 

R.A.: Aţi fost vreodată tentată să jucaţi În filme? 
V.I .M. :  Orice actor este tentat. Totu l  este ce i se oferă, cine-I cheamă şi dacă 

este chemat. Eu nu am fost chemată sau , dacă am fost, am fost chemată pentru 
roluri refuzate de colegi i  mei din Bucureşti şi atunci le-am refuzat şi eu - nu joc ce 
refuză altcineva. Dacă cineva mă vede, dacă dau o probă, atunci e altceva. Chiar 
şi în distribuţ i i le din teatru : dacă regizorul te vede în rolu l  respectiv, ai şi tu 
încredere că a gândit bine, că are o motivaţie vizavi de t ine şi atunci mergi cu totu l 
altfel decât atunci când e contre coeur. 

R.A.: Sunteţi una dintre actriţele care a jucat şi drame şi comedii, ceea ce 
este un noroc, pentru că avem destule actriţe mari care au fost distribuite doar În 
comedii sau doar În tragedii şi puţine actriţe care au abordat ambele genuri. 

V.I .M. :  Eu cred că sunt şi au fost destule actriţe, chiar foarte mari, care 
puteau să joace orice, dar nu li s-a dat şansa asta. 

R.A.: De exemplu, Maia Morgenstern este una dintre actriţele la fel de 
capabile pentru ambele genuri şi a avut şansa să fie remarcată. Un actor va fi 
Întotdeauna mai bogat În nuanţe dacă cele două valenţe se vor Întruchipa ca viaţă 
teatrală. La dumneavoastră cum s-a Întâmplat, care latură a fost sesizată mai Întâi? 

V.I .M. :  Eu am jucat ambele genuri de la început, încă din studenţie, ş i  când 
am termipat mi-am întrebat profesoru l ,  pe Alexandru Finţi : "Meştere, În ce sunt eu 
bună?" ",n toate Virginia, În toate!" şi a avut dreptate. 
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R.A: : Care a fost primul dumneavoastră spectacol şi primul rol? 
V.I .M. :  Luluţa din Chiriţa În laşi. Am înlocu it-o pe Stela Popescu, pentru că ea 

pleca la Bucureşti . 
R.A. : Deci, a fost un rol de comedie. 
V. I .M. :  Pe care l-am făcut în trei z i le ,  un chin mare de tot , deşi un rol 

del icios - mi s-a dat textu l  ş i  mi s-a zis :  "peste trei zi le jucăm la l ntorsura 
Buzăulu i " ,  ş imp lu .  

R.A. : In acest moment, care este pentru dumneavoastră satisfacţia cea mai 
mare din Întreaga carieră de actriţă? 

V.I .M. :  Satisfacţia cea mai mare este că joc. Ce satisfacţie mai mare pentru 
o actriţă poate fi alta decât aceea că nu stă pe tuşă, că joacă? Are sănătate, are 
roluri şi merge înainte. Mulţumirea adevărată, că mergem pe adevăr, este aceea 
că el îşi poate face patima, meseria pe care o are, pentru că dacă ai această 
patimă şi nu lucrezi, este cumplit pentru un actor. Asta-i cea mai mare mulţumire 
a momentu lu i :  joc şi joc de toate şi să-mi dea Dumnezeu sănătate să pot merge 
mai departe. 

R.A.: CÎnd ati Înţeles că aveţi această patimă? 
V.I .M. :  O, asta îmi doresc de cînd exist! 
R.A. : Cum ati comunicat În acest spectacol cu regizorul? 
V.I .M. :  Totdeauna foarte bine, cu toţi regizori i eu mă înţeleg bine, iar cu 

Claudiu Goga mă înţeleg excelent, pentru că este un regizor deosebit, profund, 
cu talent. Are nişte profunzimi care sunt pentru un om de cincizeci de ani, nu 
pentru un copil de douăzeci şi nouă de ani .  

R.A.: Important este ca un actor să Înţeleagă ce vrea regizorul. 
V.I .M. :  Exact. Ş i  să găsească posibil itatea de a răspunde la ce doreşte 

regizoru l .  
R.A. :  Chiar dacă regizorul cere lucruri imposibile? 
V.I .M. :  Regizorul trebuie să ceară orice, iar tu trebuie să încerci să faci 

imposibi lu l ,  pentru că numai aşa te descoperi pe tine. Noi ,  căutând să realizăm 
nişte roluri ,  care sunt nişte creaţ i i ,  mergem în adâncuri le f i inţei noastre şi avem 
surpriza să găsim n işte lucruri pe care nici nu credeam că le putem face şi asta-i 
minunat. Regizorul trebuie să ceară imposib i lu l ,  iar tu trebuie să găseşti ceea ce a 
cerut, altfel se ajunge la manierism. 

R.A.: Deci, sunteţi o actriţă a imposibilului. 
V.I .M . :  Nu şti u  dacă sunt ,  dar dacă m i  se cere, caut să real izez şi im

pos ib i lu l .  
R.A.: La Festivalul de la Timişoara, acest spectacol nu a obţinut decât Premiul 

pentru scenografie, deşi a fost foarte bine primit. Nerăsplătirea lui şi cu un alt 
premiu nu v-a supărat? 

V.I .M. :  Nu, de ce să ne supere? Faptu l că a plăcut publ icu lu i  - şi încă celu i  
de special itate - şi  că a fost înţeles este esenţial ş i  deosebit. Poate că au fost 
spectacole mai bune. 

R.A.: Ce ati recomanda unui actor tânăr? 
V.I .M. :  Actoru lu i  tânăr, dacă face această meserie d in patimă ca şi mine, îi 

recomand , în primul rând, să stea în provincie. Să caute o provincie unde se face 
teatru adevărat pentru că în Bucureşti nu se face teatru , nu se Jace. Doar foarte 
rar, în câte un spectacol mare la un Bulandra sau la un alt teatru . In general ,  lumea 
merge după ciubuc, după câştigat ban i ,  după diverse şi teatru adevărat, să nu se 
supere nimeni, se face la ora actuală în provincie, nu în provincia aia scufundată 
într-o prejudecată, ci în afara Bucureşt iu lu i .  

R� ANTON 


